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Commission de la Santé et de 
l'Égalité des chances 

Commissie voor Gezondheid en 
Gelijke Kansen 

 

du 

 

MERCREDI 5 JUILLET 2023 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

WOENSDAG 5 JULI 2023 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 10 et présidée par M. Thierry Warmoes. 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.10 uur en voorgezeten door de heer Thierry War-
moes. 
 

01 Samengevoegde vragen van 

- Erik Gilissen aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Landbouw, Institutionele 
Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De massale bijensterfte" (55036111C) 
- Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Landbouw, Insti-
tutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De bestrijding van de Aziatische hoor-
naar" (55037114C) 

01 Questions jointes de 

- Erik Gilissen à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et Agriculture, Réformes 
instit. et Renouv. démocratique) sur "La mortalité élevée des abeilles" (55036111C) 
- Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et Agriculture, Ré-
formes instit. et Renouv. démocratique) sur "La lutte contre le frelon asiatique" (55037114C) 
 

01.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, bijen 

zijn enorm belangrijk voor onze biodiversiteit en ons voedsel. Ik merk 
ook in mijn tuin dat de bijen het enorm moeilijk hebben. Daarom verloopt 
de voedselproductie niet zoals in de voorgaande jaren. Ook veel boeren 
vertellen me dat.  
 
De imkers en het Vlaams Bijeninstituut trokken enige tijd geleden aan 
de alarmbel over de bestrijding van de Aziatische hoornaar, die de bijen 
en de bijenkorven bedreigt. Ik besef dat een groot deel van de aanpak 
voor de bestrijding van de Aziatische hoornaar de verantwoordelijkheid 
van de regio’s is. Ik vraag dan ook niet naar een antwoord over hun 
bevoegdheden. 
 
De federale overheid heeft voor de bestrijding van de Aziatische hoor-
naar wel via minstens twee mogelijkheden een hefboom in handen: de 
ondersteuning van de imkers voor de productie van gezonde honing en 
de ondersteuning van de brandweerzones voor de verdelging van nes-
ten van Aziatische hoornaars, een bevoegdheid van minister Verlinden, 
aan wie mevrouw Eva Platteau ook een vraag zal stellen.  
 
Over de ondersteuning van de imkers heb ik de volgende vragen. 
 
Is er, ten eerste, overleg geweest vanuit het FAVV met de imkers over 
de bestrijding van de Aziatische hoornaars? Indien ja, wat was daarvan 
de uitkomst? 
 
Wat ligt er, ten tweede, binnen uw mogelijkheden om de imkers nog 
meer te ondersteunen bij de bestrijding van de Aziatische hoornaar? 
 
Is het een optie om de kosten van de verdelging van de nesten van de 

01.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Le Vlaams Bijeninstituut a 
récemment mis en garde contre le 
frelon asiatique, qui menace nos 
abeilles et nos ruches. Les régions 
sont compétentes pour la lutte 
contre le frelon asiatique, mais 
l'autorité fédérale dispose d'au 
moins deux leviers pour soutenir 
cette lutte: la ministre fédérale de 
l'Intérieur peut soutenir les zones 
d'incendie dans la destruction des 
nids et le ministre Clarinval peut 
soutenir les apiculteurs dans la pro-
duction d'un miel sain. L'Agence fé-
dérale pour la sécurité de la chaîne 
alimentaire (AFSCA) s'est-elle déjà 
concertée avec les apiculteurs con-
cernant la lutte contre les frelons 
asiatiques? Quel soutien le ministre 
peut-il fournir aux apiculteurs à cet 
égard? 
 
Est-il possible de ne pas répercuter 
systématiquement le coût de la des-
truction des nids sur l'auteur du si-
gnalement? Je reçois en effet des 
signaux indiquant que certaines 
zones d'incendie facturent jusqu'à 
100 euros pour cette intervention. 
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Aziatische hoornaar niet systematisch door te rekenen aan diegene die 
de melding doet? Er bereiken mij signalen dat dat in bepaalde brand-
weerzones tot 100 euro zou kosten. Ik begrijp dat niet elke particulier 
die kosten wil dragen. Hebt u daarover overleg gepleegd met minister 
Verlinden of zijn er mogelijkheden binnen het FAVV? 
 

Le ministre s'est-il concerté avec la 
ministre Verlinden à ce sujet ou 
existe-t-il des possibilités au sein 
même de l'AFSCA?  
 

01.02 Minister David Clarinval: Mijnheer de voorzitter, mijn antwoord 

geldt voor beide vragen, daarom kan het wat lang zijn.  
 
Mevrouw Creemers, tijdens de winter van 2022-2023 en tot dusver wer-
den aan de lokale controle-eenheden van het FAVV geen meldingen 
van abnormale bijensterfte gemeld. Zoals bepaald in artikel 6 en artikel 
8 van het KB van 7 maart 2007 betreffende de bestrijding van besmet-
telijke ziekten van de bijen moet de imker melding doen bij het FAVV 
indien deze een verdenking heeft dat zijn/haar bijenkolonies besmet zijn 
met een aangifteplichtige bijenziekte of indien een abnormale sterfte in 
de bijenkolonies wordt opgemerkt.  
 
Eveneens was er deze winter geen enkele melding van acute bijen-
sterfte door andere factoren zoals vergiftiging. Zoals u weet, is er bij het 
FAVV een bewakingsprogramma ingevoerd, Healthy Bee, dat de jaar-
lijkse wintersterfte bij bijen in kaart brengt. Sinds 2018 maakt dit pro-
gramma integraal deel uit van het meerjarige controleplan van het 
FAVV. Deze gegevens worden geanalyseerd door Sciensano. In dit 
programma werd de gezondheid van 200 bijenkasten bewaakt. De 
voornaamste doelstelling bestaat erin de bijensterfte op een objectieve 
manier te bepalen. Bovendien worden de mogelijke verbanden onder-
zocht tussen bijensterfte en de meest aangehaalde oorzaken.  
 
Op basis van de gekregen informatie zullen de autoriteiten het sanitaire 
beleid ten aanzien van bijen verder kunnen bepalen. Bovendien eindig-
den de voorjaarsbezoeken van de lokale controle-eenheden van het 
FAVV pas begin juni 2023. Het FAVV heeft momenteel dus niet genoeg 
gegevens om de wintersterfte van bijen in 2022-2023 op nationale 
schaal te analyseren.  
 
Zoals in de eerste vraag werd beschreven, is het bewakingsprogramma 
Healthy Bee 2022-2023 om de wintersterfte in kaart te brengen nog niet 
afgerond. In de federale werkgroep bijen van de FOD Volksgezondheid 
van 25 april 2023 werd door het Vlaams Bijeninstituut de melding ge-
maakt dat er in februari 2023 een survey van ongeveer 500 imkers heeft 
plaatsgevonden, waarbij er een grote winterbijensterfte in Vlaanderen 
werd opgetekend. Het gaat om uitzonderlijke cijfers. Het onderzoek 
toont een zeer hoge bijensterfte van 75 %, tot lokaal 100 %. Momenteel 
zijn er nog niet genoeg representatieve data beschikbaar om de oorza-
ken te kunnen aanduiden. De evolutie is hoe dan ook zorgwekkend en 
wordt op de voet gevolgd door de werkgroep Bijen van de FOD Volks-
gezondheid. 
 
Mevrouw Creemers, u vraagt ook naar de mogelijke oorzaken van de 
grote sterfte in onze bijenkolonies. Als wij de kaarten inzake de Aziati-
sche hoornaar en de sterftecijfers over elkaar leggen, lijkt er een zekere 
correlatie te zijn. Sinds 2016, het jaar waarin de Aziatische hoornaar 
voor het eerst in België werd opgemerkt, heeft de soort aanzienlijke 
vooruitgang geboekt. Het gaat hier om een invasieve soort, waarvan het 
beheer onder de bevoegdheid van de gewesten valt. De bewaking er-
van is dan ook niet aan het FAVV. 
 
Wanneer de inspecteurs van het FAVV echter een abnormale sterfte 
vaststellen in bijenkolonies na een aanval van Aziatische hoornaars, 

01.02  David Clarinval, ministre: 

Les apiculteurs sont soumis à l'obli-
gation légale de signaler à l'AFSCA 
toute contamination de leurs colo-
nies d'abeilles par une maladie à 
déclaration obligatoire, et tout cons-
tat de mortalité anormale. Durant 
l'hiver 2022-2023, aucune mortalité 
anormale n'a toutefois été signalée. 
Ce même hiver, aucun signalement 
de mortalité aiguë d'abeilles due à 
d'autres facteurs, tels qu'une intoxi-
cation, n'a été enregistré. Le pro-
gramme de surveillance Healthy-
Bee recense la mortalité hivernale 
de manière objective et fait partie in-
tégrante du plan de contrôle plurian-
nuel de l'AFSCA. Les données sont 
également analysées par Scien-
sano, qui peut étudier les causes de 
la mortalité des abeilles. Sur la base 
de ces informations, les autorités 
poursuivront l'élaboration de la poli-
tique sanitaire concernant les 
abeilles. Vu que les visites printa-
nières des unités de contrôle de 
l'AFSCA ne se sont achevées qu'au 
début du mois de juin, l'agence n’est 
pas encore en mesure d’analyser la 
mortalité hivernale de 2022-2023 à 
l'échelle nationale.  
 
Le Vlaams Bijeninstituut a signalé le 
25 avril 2023 au sein du groupe de 
travail fédéral du SPF Santé pu-
blique que dans le cadre d’une 
étude menée auprès d’environ 500 
apiculteurs, un taux de mortalité très 
élevé des abeilles a été observé en 
Flandre, de 75 à 100 % même, lo-
calement. L’on ne dispose actuelle-
ment pas de suffisamment de don-
nées représentatives pour identifier 
les causes. Quoi qu’il en soit, cette 
évolution est suivie de près. 
 
Une comparaison des cartes rela-
tives au frelon asiatique et des 
chiffres de mortalité semble faire 
apparaître une certaine corrélation. 
Depuis 2016, l’année où le frelon 
asiatique est apparu pour la pre-
mière fois dans notre pays, cette es-
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oriënteren zij de imkers naar de diensten van de gewesten die bevoegd 
zijn voor de bestrijding van invasieve soorten. In het kader van mijn be-
voegdheden bestaat er dus op federaal niveau geen enkel middel om 
de imkers meer te steunen in de strijd tegen de Aziatische hoornaar. 
 
Er zijn ook geen budgettaire middelen voor preventie, zoals het vangen 
van koninginnen in de lente of het vernietigen van nesten.  
 
Wat uw derde vraag betreft, ik heb hierover niet overlegd met minister 
Verlinden. Voor zover ik weet, heeft mijn administratie hierover ook 
geen contact gehad met haar. Hoe dan ook, niets doen is geen optie. 
Op mijn vraag wordt momenteel in de federale werkgroep Bijen onder-
zocht of een bijengezondheidsnetwerk kan worden opgezet. Dat heeft 
tot doel om een epidemiologische gezondheidsbewaking van bijen uit 
te werken op Belgisch niveau en die te professionaliseren. Dat zal toe-
laten om, naast de jaarlijkse monitoring, sneller te handelen als er zich 
een bepaald incident zou voordoen. De oprichting van een fonds bijen 
op basis van solidariteit tussen imkers is van cruciaal belang om deze 
strategie te steunen. Alle actoren moeten erbij worden betrokken om 
samen te werken aan de bijengezondheid. 
 

pèce a connu une progression con-
sidérable. Lorsque des inspecteurs 
de l’AFSCA constatent une morta-
lité anormale dans des colonies 
d’abeilles après une attaque de fre-
lons asiatiques, ils adressent les 
apiculteurs aux services régionaux 
compétents pour la lutte contre les 
espèces invasives. À l’échelon fé-
déral, je ne dispose d’aucun moyen 
de soutenir les apiculteurs dans la 
lutte contre le frelon asiatique.  
 
Nous n'avons pas non plus de bud-
gets pour la prévention. Je ne me 
suis pas concerté à ce sujet avec la 
ministre Verlinden. 
 
Toutefois, comme l'immobilisme 
n'est pas une option, j'ai demandé 
au groupe de travail Abeilles s'il était 
possible de mettre sur pied un ré-
seau de santé des abeilles pour pro-
fessionnaliser la surveillance sani-
taire épidémiologique des abeilles 
au niveau belge. Cela nous permet-
trait d’agir plus rapidement en cas 
d'incidents. La création d'un fonds 
faisant appel à la solidarité entre les 
apiculteurs est cruciale pour soute-
nir cette stratégie. Tous les acteurs 
doivent être mis à contribution.  
 

01.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, dank u 

wel voor uw uitgebreide antwoord.  
 
Ik ben inderdaad ook op de hoogte van de cijfers die de Vlaamse imkers 
gepubliceerd hebben. Daarin werden 500 imkers bevraagd en werd tus-
sen 75 en 100 % bijensterfte gemeld. In eerste instantie was ik dus ver-
rast door het feit dat er nog geen abnormale bijensterfte gemeld was bij 
het FAVV. Ik begrijp nu echter dat het onderzoek nog niet afgerond was 
op het moment dat het antwoord op deze vraag is opgesteld.  
 
Ik besef dat het grootste probleem op dit moment bij de gewesten ligt. 
In het voorjaar was er immers een andere landbouwkwestie die alle 
aandacht opgeëist heeft. Daardoor heeft men over het hoofd gezien dat 
er ook iets bestaat als bijengezondheid, waar acuut op ingegrepen 
moest worden. Ik hoopte dus dat er ergens een federale hefboom be-
stond om het wel aan te pakken. Ik hoor dat deze in de toekomst ge-
vonden zou worden bij een bijengezondheidsnetwerk, een solidair 
fonds tussen imkers waardoor er heel snel gehandeld kan worden. De 
imkers zijn hiervoor vragende partij. Als geen ander zien zij de Aziati-
sche hoornaar die zich in de buurt nestelt. Zij kunnen hier heel snel op 
anticiperen. Ze hebben daarvoor ook al lokdozen voor koninginnen ont-
wikkeld. Het ontbreekt hun gewoon aan geld.  
 
Als er dus een fonds opgericht zou worden dat heel snel ingezet kan 
worden, denk ik dat er een oplossing zou kunnen zijn. Alleen vrees ik 
dat een en ander heel snel gaat. U vermeldde al de eerste keer dat deze 
invasieve exoot werd opgemerkt in 2016. Ik hoop dus dat we niet te laat 

01.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Je suis au courant de ces 
chiffres dramatiques provenant de 
l'étude flamande. C'est pourquoi 
j'étais initialement surprise par la ré-
ponse faisant état de l'absence de 
notification d’une mortalité anor-
male à l'AFSCA, mais je comprends 
que l'étude n’est pas encore termi-
née. 
 
J'ai conscience que le principal pro-
blème se situe au niveau des ré-
gions, mais j'avais espéré qu'un le-
vier fédéral permette également de 
lutter contre ce problème. Les api-
culteurs sont en tout cas deman-
deurs d'un fonds solidaire et d'un ré-
seau de santé des abeilles. Ce sont 
eux qui peuvent anticiper le plus ra-
pidement l'arrivée du frelon asia-
tique, mais les ressources finan-
cières nécessaires leur font défaut. 
Un fonds rapidement mobilisable 
pourrait constituer une solution à ce 
problème. J'espère seulement qu'il 
n'est pas trop tard.  
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zijn, maar als er een bijengezondheidsnetwerk bestaat dat heel snel kan 
handelen bij andere acute zaken die zich ongetwijfeld nog zullen aan-
dienen, hoop ik dat we in de toekomst kunnen vermijden dat er verschil-
len zijn tussen de regio’s.  
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "Het EEA-rapport en de invloed 
van pesticiden op de menselijke gezondheid en de ecosystemen in Europa" (55036823C) 

02 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "Le rapport de l'AEE et l'impact des pesti-
cides sur la santé humaine et sur les écosystèmes en Europe" (55036823C) 
 

02.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, eind 

april publiceerde het Europese Milieuagentschap EEA een interessant 
rapport over hoe pesticiden de menselijke gezondheid en ecosystemen 
in Europa beïnvloeden. Ze stellen onder meer vast dat we de farm-to-
forkdoelstellingen niet zullen halen, als we geen stevig tandje bijsteken. 
 
Ze reiken een aantal suggesties aan, namelijk stoppen met noodtoela-
tingen te verstrekken, en voorbeelden zoals Frankrijk, waar landbou-
wers die biologisch beginnen te werken incentives krijgen, en Denemar-
ken, waar schadelijke pesticiden onderworpen zijn aan een hoger btw-
tarief. Verder bevelen ze aan om pesticidevrije zones te creëren, zeker 
waar kwetsbare mensen wonen, om het grondwater te beschermen en 
om ook in ecologisch waardevolle gebieden pesticidevrije zones te in-
stalleren. Dat zijn de voorbeelden die we zouden moeten volgen. 
 
Bovendien ontkrachten zij wat lobbygroepen altijd beweren, namelijk 
dat onze voedselzekerheid in gevaar zou komen als we de farm-to-fork-
strategie onverwijld zouden uitvoeren. Ze beweren zelfs het tegenover-
gestelde: als we niets doen, krijgen we op middellange termijn proble-
men. Ze roepen op om meer in te zetten op alternatieven als agro-eco-
logie, teeltwisseling, bodembehoudmanagement en meer verscheiden-
heid in gewassen. 
 
Ik heb enkele vragen over het rapport, dat ik met veel interesse gelezen 
heb. Ten eerste, hoe reageert u op het rapport? 
 
Ten tweede, zult u de aanbevelingen in het rapport gebruiken om de 
ambities van ons NAPAN op te krikken en onverwijld uit te voeren? 
 
Ten derde, zet de aanbeveling om te stoppen met noodtoelatingen – 
zeker na de uitspraak van het Europees Hof van Justitie – u ertoe aan 
om dit ook effectief te doen? 
 

02.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Fin avril, l'Agence euro-
péenne pour l'environnement (AEE) 
a publié un rapport sur l'ampleur des 
effets des pesticides sur la santé 
humaine et les écosystèmes en Eu-
rope. Elle constate notamment que 
sans efforts supplémentaires, nous 
n'atteindrons pas les objectifs farm 
to fork (de la ferme à la table). Plu-
sieurs suggestions sont formulées 
dans le rapport. 
 
Quelle est la réaction du ministre à 
cet égard? Tiendra-t-il compte de 
ces recommandations dans le cadre 
de notre Plan d'action national de 
réduction des pesticides (NAPAN)?  
 

02.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, uw vraag betreft 

slechts voor een deel mijn bevoegdheden. Ik nodig u uit om uw vraag 
ook te richten aan de andere bevoegde ministers die betrokken zijn bij 
het aangaan van deze uitdaging. 
 
Deze uitdaging betreft niet het op de markt brengen van gewasbescher-
mingsmiddelen, wat door mijn administratie met alle zorg en toewijding 
wordt gedaan. De uitdaging is om de grenzen te bepalen waarbinnen 
de moderne landbouw zijn veelvoud aan diensten kan vervullen, zonder 
het milieu of de volksgezondheid in gevaar te brengen. 
 

02.02  David Clarinval, ministre: 

Cette question ne concerne qu'en 
partie mes compétences. 
Mme Creemers ferait bien de 
s'adresser également aux autres 
ministres compétents. 
 
Il est en fait question des limites 
dans lesquelles l'agriculture mo-
derne peut fournir tous les services 
sans mettre en péril l'environne-
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Het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen moet in zijn geheel wor-
den beschouwd. Verschillende onderzoeken zoals blootstellingsstudies 
op korte en lange termijn en epidemiologische studies moeten ons hel-
pen om de beste beslissingen op dat vlak te nemen. We nemen akte 
van het verslag. 
 
Ik kan u echter verzekeren dat we niet hebben gewacht op de publicatie 
van dit verslag om een Federaal Reductieplan voor Gewasbescher-
mingsmiddelen (FRPG) op te stellen. Aangezien het Nationaal Actie-
plan voor de Reductie van Pesticiden (NAPAN) hoofdzakelijk bestaat 
uit regionale maatregelen nodig ik u uit om uw vragen aan mijn gewes-
telijke collega’s te stellen. 
 
Samen met mijn collega’s die verantwoordelijk zijn voor Leefmilieu en 
Volksgezondheid leggen we de laatste hand aan het FRPG, dat de ge-
stelde uitdagingen aangaat binnen de grenzen van de federale be-
voegdheden. 
 
Het verlenen van een noodtoelating of de weigering ervan gebeurt 
steeds na een zorgvuldige wetenschappelijke evaluatie, die zowel re-
kening houdt met de noden van de landbouw als de blootstelling van 
mens en leefmilieu. De nieuwe verduidelijking die recent werd aange-
bracht door het Europees Hof van Justitie en het arrest van de Raad 
van State zullen in de toekomst eveneens worden gevolgd in onze be-
sluitvorming. 
 

ment et la santé publique. Diffé-
rentes études doivent nous aider à 
prendre les meilleurs décisions 
dans le cadre de l'utilisation des pro-
duits phytopharmaceutiques. Nous 
prenons acte du rapport en ques-
tion, mais nous ne l'avons pas at-
tendu pour élaborer un plan fédéral 
de réduction des produits phyto-
pharmaceutiques. 
 
L'octroi ou le refus d'une autorisa-
tion d'urgence se fait toujours après 
une évaluation scientifique minu-
tieuse qui tient compte à la fois des 
besoins de l’agriculture et de l'expo-
sition des humains et de l'environ-
nement. La nouvelle clarification ap-
portée par la Cour de justice de 
l'Union européenne et l'arrêt du 
Conseil d'État sont suivis à cet 
égard.  
 

02.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, dank u 

wel.  
 
De btw valt inderdaad niet onder uw bevoegdheid. De pesticidevrije zo-
nes zijn een regionale bevoegdheid, maar die elementen waren te inte-
ressant in het dossier om niet in mijn vragen op te nemen.  
 
U hebt meteen deels geantwoord op een volgende vraag van mij over 
het Federaal Reductieplan voor Gewasbeschermingsmiddelen. Over de 
noodtoelatingen hebben we waarschijnlijk het laatste woord nog niet 
gezegd, over het zorgvuldig evalueren en het vinden van een evenwicht 
tussen wat we nog toelaten en hoe we mens en milieu al dan niet in 
gevaar brengen evenmin. Dat vraagt altijd naar interpretatie. Het zal u 
niet verbazen dat ik blij ben met de uitspraak van het Europees Hof voor 
Justitie die bepaalt dat in het verleden niet altijd zo goed rekening werd 
gehouden met het milieu als in de verordening was bedoeld. Ik kijk dus 
uit naar de nieuwe evoluties. Als u zegt dat we de nieuwe verduidelij-
kingen zullen volgen, kan ik alleen maar besluiten dat de noodtoelatin-
gen drastisch zullen verminderen.  
 

02.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Je suis le jugement de la 
Cour de justice de l'Union euro-
péenne, qui dispose que, dans le 
passé, il n'a pas toujours été si bien 
tenu compte de l'environnement 
que ne le prévoyait le règlement. Si 
j'entends que nous suivrons les 
nouvelles précisions, j'en conclus 
que les autorisations d'urgence di-
minueront fortement.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "Het gebruik van turf in pot-
grond en in de tuinbouwsector" (55036863C) 

03 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "L'utilisation de tourbe dans le terreau et 
dans le secteur horticole" (55036863C) 
 

03.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, ik heb 

hierover een paar jaar geleden al eens een vraag gesteld, maar nu zijn 
er in Groot-Brittannië toch een aantal evoluties op dat vlak. In 2024 zal 
daar immers een verbod op turf in potgrond ingaan. Een totaalverbod 

03.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): En Grande-Bretagne, l’utili-
sation de tourbe dans le terreau 
sera interdite à partir de 2024 et la 
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op turf zal in 2030 ingaan.  
 
Ik herinner mij dat wij indertijd zeiden dat het nog niet zeker was of het 
verbod er wel zou komen en dat de vraag werd gesteld of er wel vol-
doende alternatieven zouden zijn. De vraag werd toen ook gesteld of 
wij turf kunnen vervangen door compost of andere wel ecologisch te 
verdedigen alternatieven. U zei daarop dat dat op het Europese niveau 
geregeld moet worden. Dat zal nu niet anders zijn.  
 
In Groot-Brittannië trekt men nu echter wel een ambitieuze lijn. De sec-
tor wordt ertoe aangezet om te verduurzamen en echt op zoek te gaan 
naar alternatieven voor het gebruik van turf. Dat is nodig, want een zak 

met 40 liter turf zorgt voor 10 kilogram CO₂ in de atmosfeer, wat over-
eenkomt met de uitstoot van een rit van 75 kilometer met de auto. Waar-
devolle natuurgebieden die gebruikt worden voor het opgraven van turf 
lopen onherstelbare schade op. 
 
Is er op het Europese niveau nu wel discussie over het gebruik van turf, 
gezien de evolutie in Groot-Brittannië? Welke houding neemt ons land 
aan in die discussie? 
 
Wordt er op het Europese niveau actie ondernomen om te zoeken naar 
alternatieven voor turf in de hele tuinbouwsector? 
 

tourbe fera même l’objet d’une inter-
diction totale à partir de 2030. Ce 
pays prend une initiative ambitieuse 
pour assurer la durabilité du secteur 
et chercher des solutions de re-
change à la tourbe. Un sac de 
40 litres de tourbe représente en ef-
fet une émission 10 kilos de CO2 

dans l’atmosphère et endommage 
donc de précieuses zones natu-
relles. Des actions sont-elles égale-
ment entreprises au niveau euro-
péen?  
 

03.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, gezien de speci-

fieke eigenschappen van veen, namelijk het absorptievermogen, de pH-
stabilisatie, het lage zoutgehalte enzovoort, zoals aangegeven in mijn 
vorige antwoord over dit onderwerp, is de vervanging van de door pro-
fessionele tuinders gebruikte potgrond moeilijk. Compost alleen kan 
veen voor deze toepassing niet vervangen. Verder onderzoek naar 
duurzame alternatieven is dan ook nodig.  
 
Het in de handel brengen van potgrond is geregeld door de verordening 
2019/2009 inzake bemestingsproducten. Volgens deze verordening 
kan veen als andere grondstof worden gebruikt. Op dit moment is er op 
het Europese niveau geen besluit genomen om het gebruik ervan te 
beperken. De etiketteringsregels in die verordening bepalen dat de 
grondstoffen op het etiket moeten worden vermeld. Die regels gelden 
zowel voor de tuinbouwsector als voor amateurs. Consumenten als 
zijnde verantwoordelijke actoren kunnen dus met kennis van zaken hun 
potgrond kiezen. 
 
Daarnaast kan ik u melden dat bij de Raad van de Europese Unie be-
sprekingen beginnen over een ontwerpverordening om de digitale eti-
kettering van bemestingsproducten mogelijk te maken. Het doel is om 
de papieren etiketten van bemestingsproducten te vereenvoudigen. Er 
is nog niet besloten welke informatie nog op het papieren etiket moet 
worden vermeld. Ik wijs er wel op dat de recente verordening 
2021/1165, die het gebruik van bepaalde producten en stoffen in de bi-
ologische productie toestaat, het gebruik van veen in de tuinbouwsector 
nog steeds toestaat. 
 
In België bieden producenten van potgronden compost aan in plaats 
van veen, voor potgronden bestemd voor amateurs. In Vlaanderen 
wordt een initiatief genomen om meer gebruik te maken van lokale com-
post. 
 

03.02  David Clarinval, ministre: La 

tourbe est, de par ses caractéris-
tiques spécifiques, difficile à rempla-
cer dans le terreau utilisé par les jar-
diniers professionnels. Il est donc 
nécessaire de réaliser des études 
approfondies sur les alternatives 
durables. Au niveau européen, une 
limitation n'a pas encore été déci-
dée. Les matières premières devant 
figurer sur l'étiquette, les consom-
mateurs peuvent choisir leur terreau 
en connaissance de cause. 
 
Le Conseil de l'UE a entamé les dis-
cussions sur l'étiquetage numérique 
des fertilisants, mais il n'a pas en-
core été décidé quelles informations 
devaient encore figurer sur l'éti-
quette en papier. Selon le règle-
ment (UE) 2021/1165, qui autorise 
l'utilisation de certains produits et 
substances dans la production bio-
logique, l'utilisation de tourbe dans 
le secteur de l'horticulture est tou-
jours autorisée. En Belgique, les 
producteurs proposent du compost 
au lieu de la tourbe pour les ter-
reaux destinés aux amateurs. En 
Flandre, des initiatives sont prises 
pour recourir davantage à du com-
post local.  
 

03.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, be-

dankt voor uw antwoord.  
 

03.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Les caractéristiques spéci-
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Ik weet dat u niets kunt verhelpen aan wat al dan niet op het Europese 
niveau gebeurt, maar de kenmerken die u opsomt, waarom turf zo goed 
is in potgrond, zijn net de redenen waarom het zo goed is dat het zou 
blijven zitten in de grond waarin het zich van nature bevindt. Het water-
absorptievermogen, gelet op de lange droogte die we net gehad heb-
ben, maakt juist dat het in veel veengebieden nog nat blijft. Het is be-
langrijk dat het water daar gecapteerd kan worden, gezien alle uitdagin-
gen waar we voor staan. 
 
Ik begrijp dat de tuinbouwsector en landbouwsector niet meteen op 
grote schaal alternatieven zien. Ik kijk uit naar wat er in Groot-Brittannië 
gebeurt, want door het echte verbod is de tuinbouwsector verplicht om 
alternatieven uit te vinden en in te voeren. 
 
Ik blijf toch ook zitten met het volgende idee. In 2018 werden enkele 
pesticiden voor de amateur, voor de consument, verboden, waarvan 
toen ook gedacht werd dat ze onmogelijk te vervangen waren. Nu, vijf 
jaar later, zie ik nog maar weinig weerstand tegen het feit dat particulie-
ren die pesticiden niet mogen gebruiken. Volgens mij weten maar heel 
weinig amateurtuiniers hoe schadelijk het is om turf uit de grond te ha-
len. Daarom denk ik dat het een goede eerste stap kan zijn om dat al-
vast voor de particulier te verbieden. Ik kijk ook uit naar de alternatieven 
die zullen komen en de stappen die Europa ter zake zal zetten. 
 

fiques de la tourbe constituent pré-
cisément les raisons pour lesquelles 
la tourbe reste mieux dans le sol. 
J’espère que l’interdiction décidée 
en Grande-Bretagne débouchera 
sur des solutions de rechange. Les 
quelques pesticides interdits en 
2018 avaient également été jugés 
irremplaçables. Cinq ans plus tard, 
la résistance à cette mesure s’est 
fortement amenuisée.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Landbouw, Insti-
tutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "Chlorotalonil in kraantjeswater" 
(55037192C) 
- Barbara Creemers aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over "Chloro-
thalonil" (55037191C) 

04 Questions jointes de 

- Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et Agriculture, Ré-
formes instit. et Renouv. démocratique) sur "La présence de chlorothalonil dans l'eau du robinet" 
(55037192C) 
- Barbara Creemers à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur "Le chloro-
thalonil" (55037191C) 
 
De voorzitter: U hebt een vraag aan zowel de heer Clarinval als de heer Vandenbroucke gericht, maar ik 
neem aan dat het over dezelfde vraag gaat. 
 

04.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Het gaat inderdaad om de-

zelfde vraag. Het was niet duidelijk of deze vraag de bevoegdheid van 
minister Clarinval of minister Vandenbroucke betrof. Ik heb de vraag 
daarom aan beide ministers ingediend. Mijn vraag zal hier alvast voor 
een deel worden beantwoord. 
 
Het Europees Milieuagentschap kwam onlangs met nieuwe onrustwek-
kende cijfers in verband met het gebruik van pesticiden in de Europese 
lidstaten. Het gaat om een nieuwe vervuiling van water en drinkwater in 
het buitenland door afbraakproducten of metabolieten van het Syn-
genta-fungicide chlorothalonil. Dit pesticide is in gebruik sinds 1970. Het 
werd in Europa in 2019 verboden. 
 
In Frankrijk zou vandaag een derde van het drinkwater besmet zijn door 
te hoge concentraties van de afbraakstoffen van dit pesticide. Ook in 
Zwitserland werden metabolieten van chlorothalonil veelvuldig aange-
troffen in het drinkwater. 

04.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): De 1970 jusqu'à l'interdic-
tion décrétée en 2019, le chlorotha-
lonil a été utilisé comme pesticide 
dans l'agriculture. Le chlorothalonil 
est qualifié de "probablement can-
cérogène" par l'Autorité européenne 
de sécurité des aliments. En France 
et en Suisse, des concentrations 
trop élevées de produits de dégra-
dation ou métabolites de cette subs-
tance ont été décelées dans l'eau 
potable. En Belgique, les métabo-
lites de chlorothalonil sont considé-
rés comme non pertinents, mais 
cette réalité peut s'avérer déjà dé-
passée en raison de ces nouvelles 
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Het pesticide chlorothalonil werd door het Europees Voedselagent-
schap geklasseerd als vermoedelijk kankerverwekkend. In België wor-
den de metabolieten van chlorothalonil als niet-relevant beschouwd, 
maar dat zou op basis van deze nieuwe gegevens achterhaald zijn. 
Vlaanderen hanteert momenteel een norm van 4,5 microgram per liter, 
terwijl dat in Frankrijk 0,1 microgram per liter is. 
 
ANSES, het Franse agentschap voor voedselveiligheid, karakteriseerde 
in 2022 de bewuste metaboliet immers wel als relevant vanuit het voor-
zorgsprincipe, omdat er onvoldoende data zijn om de these te onder-
steunen dat de stof niet kankerverwekkend is. 
 
Ik weet dat de waterkwaliteit een bevoegdheid van de regio’s is, maar 
als kraantjeswater wordt gebruikt voor voedselbereidingen gaat het om 
een bevoegdheid van het FAVV. Wordt dit kraantjeswater getest op res-
ten van chlorothalonil, metabolieten ervan en in het bijzonder de be-
wuste metaboliet waarover in Frankrijk ophef is ontstaan? 
 
Welke norm wordt hiervoor gehanteerd? Hoe vaak wordt dat getest? 
 
Wat is de minimale hoeveelheid microgram per liter die onze laboratoria 
kunnen testen? 
 
Hoe staat u tegenover een aanpassing van niet-relevante naar rele-
vante metabolieten? 
 

données. L'eau du robinet est une 
compétence régionale, mais l'eau 
utilisée pour les préparations ali-
mentaires est une compétence de 
l'AFSCA. 
 
L'AFSCA vérifie-t-elle la présence 
de métabolites de chlorothalonil 
dans l'eau de notre robinet? Quelle 
est la quantité minimale de micro-
grammes par litre que nos labora-
toires peuvent tester? Les métabo-
lites de chlorothalonil conserveront-
ils la qualification de "non perti-
nents"? 
 

04.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, zoals u aangeeft, 

is chlorothalonil een fungicide voor landbouwkundig gebruik, dat in 2019 
verboden werd op het Europese niveau. Het gebruik van de stof is niet 
langer toegelaten in België sinds 2020. Het is tijdens de procedure voor 
de verlenging van de goedkeuring van de werkzame stof op het Euro-
pese niveau dat negen metabolieten voor de eerste maal geïdentifi-
ceerd werden als problematisch voor het grondwater. 
 
Dat heeft trouwens bijgedragen aan de beslissing van de Europese 
Commissie om de goedkeuring van chlorothalonil niet te verlengen. Met 
uitzondering van de metaboliet R417888, waarvoor de FOD over vol-
doende informatie beschikt, moeten alle metabolieten waarvan sprake 
in het rapport van de Commissie, met inbegrip van die waarover u het 
hebt, als relevant worden beschouwd. De beschikbare gegevens over 
die metabolieten laten namelijk niet toe om aan te tonen dat ze het car-
cinogene potentieel van dit fungicide niet delen. Het betreft een stan-
daardindeling met een norm van 0,1 microgram per liter water voor die 
metabolieten.  
 
Zoals bekend beoogt het NAPAN de reductie van de risico’s die verbon-
den zijn aan het gebruik van gewasbeschermingsmiddelen. Dat aspect 
van het beleid rond risicobeheersing mag nooit worden verward met dat 
rond het op de markt brengen van die middelen. Gezien het verdwijnen 
van chlorothalonil van de Belgische markt had het opnemen van de stof 
in het NAPAN weinig zin. 
 

04.02  David Clarinval, ministre: 

L'utilisation du chlorothalonil est in-
terdite en Belgique depuis 2020. 
Les neuf métabolites ont été identi-
fiés pour la première fois comme 
étant problématiques pour les eaux 
souterraines, après quoi la Commis-
sion européenne a décidé de ne pas 
prolonger l'agrément pour l'utilisa-
tion du chlorothalonil. À l'exception 
du métabolite R417888, pour lequel 
le SPF dispose d'informations insuf-
fisantes, l'ensemble des métabo-
lites évoqués dans le rapport de la 
Commission doivent être considé-
rés comme pertinents. Les données 
disponibles pour ces métabolites ne 
suffisent pas à exclure leur potentiel 
carcinogène. Pour ces métabolites, 
la norme est fixée à 0,1 micro-
gramme par litre d'eau. 
 
Il n'est plus utile d'inclure cette 
substance dans le NAPAN étant 
donné que le chlorothalonil a été re-
tiré du marché.  
 

04.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Dank u voor uw antwoord, 

mijnheer de minister.  
 
Het is voor mij wel verrassend dat het gewoon door Europa opgelegd 
wordt, dat het in alle lidstaten als relevant moet worden beschouwd. Als 

04.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): D'après les informations 
fournies par la ministre flamande, 
Mme Zuhal Demir, la Flandre effec-
tue les tests en tenant compte d'une 
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mijn informatie, die opgevraagd werd door een collega bij mevrouw De-
mir in Vlaanderen, klopt, dan wordt in Vlaanderen op 4,5 microgram ge-
test. Als Europa oplegt dat het op 0,1 moet zitten, dan zitten we met een 
gigantisch verschil. Vlaanderen kan zeggen dat een gehalte van 3 of 4 
veilig is, omdat het onder 4,5 zit. Als het 0,1 moet zijn, zijn ze in Vlaan-
deren echter niet aan het meten wat ze moeten meten. Dat is heel inte-
ressante informatie, waarmee we zeker terug naar Vlaanderen gaan. 
Volgens mij klopt er dan in Vlaanderen iets niet.  
 
Ik ga ervan uit dat het FAVV het kraantjeswater dat gebruikt wordt, meet 
op 0,1 microgram per liter. Ik zal een schriftelijke vraag indienen om de 
betreffende cijfers van de voorbije jaren te weten te komen. Ik besef dat 
dat met een mondelinge vraag moeilijk is. We kunnen bij het FAVV mis-
schien eens opvragen wat daar de evolutie is en hoe het gehalte geme-
ten werd. Dat kan na de zomer. 
 

limite autorisée de 4,5 micro-
grammes. Cette limite est largement 
supérieure à celle de 0,1 micro-
gramme imposée par l'Europe. Ap-
paremment, la Flandre mesure de 
manière incorrecte. Je suppose que 
l'AFSCA teste l'eau du robinet au re-
gard de cette limite de 0,1 micro-
gramme par litre?  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

05 Samengevoegde vragen van 

- Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Landbouw, Insti-
tutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De bijdrage tot het Sanitair Fonds voor 
2023" (55037444C) 
- Barbara Creemers aan Frank Vandenbroucke (VEM Sociale Zaken en Volksgezondheid) over "De bij-
drage tot het Sanitair Fonds voor 2023" (55037445C) 

05 Questions jointes de 

- Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et Agriculture, Ré-
formes instit. et Renouv. démocratique) sur "La contribution au Fonds Sanitaire pour l'année 2023" 
(55037444C) 
- Barbara Creemers à Frank Vandenbroucke (VPM Affaires sociales et Santé publique) sur "La contribu-
tion au Fonds Sanitaire pour l'année 2023" (55037445C) 
 

05.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, ik heb 

mijn vraag al gesteld aan iemand van het callcenter van de FOD Volks-
gezondheid, maar die kon mij niet antwoorden. Daarom heb ik de vraag 
zowel tot u als tot minister Vandenbroucke gericht en zo zal ik wel te 
weten komen wie bevoegd is.  
 
Ik werd gecontacteerd door een kleine schapenhouder. Hij had een mail 
gekregen van de Vlaamse dienst DGZ met de boodschap dat op 
1 juni 2023 facturen zouden worden verstuurd voor het Sanitair Fonds 
voor 2023. Die factuur had voor 30 juni betaald moeten worden, maar 
ze kwam maar niet. Ik heb hem geholpen met de zoektocht naar meer 
informatie, maar daarvoor was veel geduld nodig. Ik vermeld wel al even 
dat de persoon in kwestie bij het Sanitair Fonds zag dat de schapen-
houder wat ongeduldig en ongerust begon te worden en hij heeft mij 
voor 30 juni ook een antwoord bezorgd, zodat ik niet moest wachten tot 
vandaag om de schapenhouder die mij had gecontacteerd, gerust te 
stellen. 
 
Ik ken dus al een stukje van het antwoord dat u meteen zult geven, maar 
ik schets het probleem nog even. De facturen die aangekondigd wer-
den, kwamen niet aan. Een telefoontje naar de FOD Volksgezondheid 
leverde wel een e-mailadres op, maar dat adres gaf een automatisch 
antwoord dat het heel druk is op de dienst en dat men tot twee maanden 
moet wachten voor men een antwoord krijgt. Daarop hebben wij op-
nieuw het callcenter gecontacteerd, maar het bleek onmogelijk te zijn 
om op die dienst iemand vast te krijgen die ons voor 30 juni antwoord 
kon geven. Wij kregen wel – zij waren heel vriendelijk – de mogelijkheid 
om bezwaar aan te tekenen indien men toch een boete zou moeten 

05.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): J'ai été contactée par un 
petit éleveur de moutons qui avait 
été informé par l'agence flamande 
pour la santé animale (Dieren-
gezondheidszorg Vlaanderen – 
DGZ) que des factures concernant 
le Fonds sanitaire auraient été en-
voyées le 1er juin 2023 et devaient 
être payées avant le 30 juin. Cepen-
dant, ces factures ne lui sont jamais 
parvenues. Un contact avec le call 
center du SPF Santé publique ne 
nous a pas permis d'avoir quelqu'un 
en ligne capable de nous renseigner 
à temps à ce sujet. Il nous a par 
contre été précisé qu'en cas d'éven-
tuelle amende pour paiement tardif, 
une réclamation pouvait être intro-
duite. 
 
Est-il exact que les factures en 
question ont effectivement été en-
voyées le 1er juin? Est-il habituel 
que les services chargés d'aider les 
éleveurs de moutons, de chèvres et 
de cervidés soient pratiquement in-
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betalen.  
 
Klopt het dat de facturen op 1 juni verstuurd zijn? 
 
Hoe ging dat in het verleden met de facturen? Werden zij stipt verstuurd 
en betaald?  
 
Hebt u weet van de lange wachttijden en de onbereikbaarheid van de 
diensten voor houders van schapen, geiten en hertachtigen? Wat kunt 
u hieraan doen? 
 

joignables et affichent de longs dé-
lais d'attente?  
 

05.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, het verzenden 

van de facturen voor de sector kleine herkauwers is jaarlijks rond half 
mei gebeurd. De verzending gebeurde in het verleden door de diensten 
van Fedopress en werd nu opgenomen in het nieuwe federale contract 
met Symeta.  
 
Gezien er geen duidelijkheid was over de tijdige invulling, werd het ver-
zenden dit jaar opgeschoven naar de eerste helft van juni. Uiteindelijk 
is er pas op 19 juni groen licht gekomen om de facturen op te maken en 
te verzenden. Hierdoor werd de nieuwe factuurdatum voorzien op 3 juli. 
Volledig conform de normale voorwaarden van de facturen loopt de be-
taaltermijn tot 2 augustus. Dit staat duidelijk op de facturen vermeld.  
 
Het deelfonds voor de kleine herkauwers verstuurt inderdaad veel fac-
turen voor kleine bedragen, beginnende met een forfait van 15 euro, 
vermeerderd met 3 cent per vrouwelijk dier ouder dan zes maanden, 
aanwezig op het beslag. Houders met minder dan zes vrouwelijke die-
ren zijn niet bijdrageplichtig.  
 
Er werden dit jaar 9.423 facturen verzonden voor een totaalbedrag van 
225.532,80 euro. Vorig jaar werden er 9.466 verstuurd. 854 facturen 
werden niet tijdig betaald. 90 % van de facturen werd dus tijdig betaald. 
Niettemin zijn er na een eerste aanmaning nog 329 aangetekende aan-
maningen verstuurd, waar een extra toeslag voor betaald moest wor-
den. Mijn medewerker kan u straks de cijfers geven. 
 
Om een nog hoger aantal betaalde facturen binnen termijn te bereiken 
en dus bijkomende aanmaningskosten te vermijden zal er dit jaar een 
herinneringsmail gestuurd worden aan de houders om te vermijden dat 
er te laat betaald wordt. Dit zal vergezeld gaan van een informatiebro-
chure omtrent de werking en het doel van het Sanitair Fonds. Hiermee 
proberen we aanmaningen en extra bijdragen te vermijden. 
 
U hebt helemaal gelijk dat de geautomatiseerde mail in het verleden 
niet klantvriendelijk was. Toen de FOD Volksgezondheid in 2019 het 
beheer van het Sanitair Fonds overnam van het FAVV, was er bij de 
eerste facturatie aan het einde van dat jaar effectief een lange wachtlijst, 
veroorzaakt door de aanpassingen van de systemen, die nog niet opti-
maal op elkaar waren afgestemd. Voor de laatste campagnes was de 
situatie veel beter en kan er worden gesteld dat voor de sector kleine 
herkauwers quasi alle e-mails beantwoord en bezwaren opgelost wer-
den binnen de twee weken. 
 
De administratie heeft me bevestigd dat de automatische boodschap 
intussen aangepast is. Er wordt ook een automatisch antwoord gebruikt 
om meteen voor een aantal veelgestelde vragen een oplossing te bie-
den. 
 

05.02  David Clarinval, ministre: 

L'envoi des factures pour le secteur 
des "petits ruminants" est actuelle-
ment assuré par la société Symeta. 
Le feu vert pour l'établissement et 
l'envoi des factures n'a été donné 
que le 19 juin. La nouvelle date de 
facturation a été fixée au 3 juillet et 
le délai de paiement court jusqu'au 
2 août. Ces dates sont clairement 
indiquées sur les factures. 
 
Cette année, 9 423 factures ont été 
envoyées, contre 9 466 en 2022. 
L'an passé, 90 % des factures ont 
été payées dans les délais. Je peux 
fournir davantage de détails par 
écrit à Mme Creemers.  
 
Cette année, un courriel de rappel 
sera envoyé pour éviter les paie-
ments tardifs. Une brochure d'infor-
mation expliquant le fonctionne-
ment et l'objectif du Fonds sanitaire 
sera incluse dans cet envoi. 
 
S'il n'était, dans le passé, guère res-
pectueux des clients, le courriel 
automatisé a été adapté et propose 
désormais également une FAQ.  
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05.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Dank u wel, mijnheer de mi-

nister.  
 
Ik ben blij dat het helpen van die kleine schapenhouder tot iets geleid 
heeft, want die autoreply was inderdaad niet bevorderlijk. Als die nu 
aangepast is en gebruikt wordt om een aantal veelgestelde vragen te 
beantwoorden, dan hebben we er alleen maar iets mee gewonnen.  
 
Ik heb geen idee hoeveel schapenhouders met die vraag zaten. De man 
die mij gecontacteerd heeft, was ongerust dat hij een boete zou moeten 
betalen. Misschien is de rest gewoon aan het wachten op de factuur.  
 
Er zijn echter wel mogelijkheden op het vlak van communicatie, bijvoor-
beeld dat de persoon van het callcenter op de hoogte zou zijn en dat 
het persbericht op de website van de FOD dat de factuur op 1 juni ver-
stuurd wordt aangepast zou worden. Zo zouden er al veel misverstan-
den opgelost zijn. DGZ neemt federale informatie over en zou dus mis-
schien beter ook ingeschakeld worden. 
 
Ik denk dat dit ten goede opgelost is. Een procedure kan natuurlijk nog 
altijd vertraging oplopen, maar als de schapenhouders meer tijd krijgen 
om te betalen, en uit de cijfers blijkt dat dat vorig jaar redelijk goed ver-
lopen is, dan is de case closed en hebben we er ook iets uit geleerd. 
 

05.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): L'ajout d'une FAQ constitue 
une évolution positive. Idéalement, 
une personne devrait également 
disposer des connaissances vou-
lues au centre d'appels et le site 
web du SPF devrait être adapté en 
ce qui concerne l'envoi de la facture.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "PFAS in de voedselketen" 
(55037481C) 

06 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "La présence de PFAS dans la chaîne ali-
mentaire" (55037481C) 
 

06.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, twee 

jaar geleden discussieerden we ook al in de zomerperiode over PFAS 
in de voedselketen. De Vlaamse overheid heeft de sites in Vlaanderen 
waar PFAS-verontreiniging werd vastgesteld in kaart gebracht en inge-
kleurd. In de rode zones – dat zijn de geteste zones waar no-regret-
maatregelen van toepassing zijn - worden kinderen onder de 12 jaar, 
zwangere vrouwen en immuunverzwakte personen aangemaand om 
geen zelf geteelde groenten en fruit te eten, geen eieren van de eigen 
kippen te eten en ook geen eigen kleinvee zoals kippen of konijnen te 
consumeren. Daarnaast wordt alle putwatergebruikers gevraagd om 
zich aan te sluiten op het openbaar waterleidingnet. Ik leid daaruit af dat 
PFAS door bioaccumulatie in de voedsel- en drinkwaterketen terecht 
kan komen. 
 
In verschillende rode zones bevinden zich toch heel wat land- en tuin-
bouwgebieden. Als ik het juist begrepen heb uit het antwoord op een 
vraag van een collega aan de minister van Landbouw op Vlaams ni-
veau, dan mogen landbouwers in zo’n zone zelf beslissen of zij hun vee 
nog grondwater laten drinken. Als particulieren het advies krijgen om 
dat niet te doen, waarom mogen land- en tuinbouwers dan wel zelf kie-
zen? 
 
Mijnheer de minister, komen producten van land- en tuinbouwbedrijven 
in een no-regretzone in de voedselketen terecht? Wordt dat gecontro-
leerd door het FAVV? 
 

06.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): L'autorité flamande a carto-
graphié et coloré les sites en 
Flandre où une pollution aux PFAS 
a été constatée. Dans la mesure où 
il est demandé à tous les utilisateurs 
d'eau de puits dans les zones 
rouges de se raccorder au réseau 
public de distribution d'eau, j'en dé-
duis que des PFAS peuvent se re-
trouver dans la chaîne alimentaire 
et la chaîne d'eau potable. Ces 
zones rouges comprennent égale-
ment de nombres zones agricoles et 
horticoles. Apparemment, les agri-
culteurs peuvent décider eux-
mêmes s'ils laissent encore leur bé-
tail boire de l'eau souterraine. 
 
Pourquoi leur laisse-t-on ce choix? 
Des produits provenant d'entre-
prises agricoles et horticoles situées 
dans une zone rouge aboutissent-ils 
dans la chaîne alimentaire et 
l'AFSCA effectue-t-elle des con-
trôles sur ce point? Les agriculteurs 
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Wordt er nog putwater uit rode zones gebruikt voor het bewateren van 
voedselgewassen? Werden landbouwers op de hoogte gebracht van de 
no-regretmaatregelen? Zo ja, hoe gebeurt dat dan? 
 
Kan er PFAS in het drinkwater terechtkomen? In 2020 werd de Euro-
pese drinkwaterrichtlijn goedgekeurd waarbij een norm van 0,1 micro-
gram per liter, de som van alle PFAS samen, wordt gehanteerd. Wordt 
het kraantjeswater, dat gebruikt wordt voor voedselbereidingen, in Bel-
gië getoetst aan die norm? 
 

ont-ils connaissance des mesures 
dites "sans regrets"? Les PFAS 
peuvent-ils se retrouver dans l'eau 
potable? L'eau du robinet est-elle 
testée au regard de la directive eu-
ropéenne relative à l'eau potable?  
 

06.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, de no-regretzo-

nes worden bepaald door het Vlaams Gewest en de lokale overheden 
en dienen voornamelijk om het grote publiek correct te kunnen informe-
ren. In een no-regretzone wordt het inwoners bijvoorbeeld afgeraden 
om voedsel uit de eigen tuin en producten van de eigen dieren te con-
sumeren. 
 
Operatoren in de voedselketen moeten de Europese en de nationale 
wetgeving op het vlak van voedselveiligheid naleven. Veilige levensmid-
delen in de handel brengen is in de eerste plaats de verantwoordelijk-
heid van de operator. Iedere operator moet dus zelf de veiligheid van 
zijn producten beoordelen en daarbij in zijn autocontrolesysteem en in 
zijn goede hygiënepraktijken rekening houden met eventuele milieucon-
taminanten. Het FAVV controleert de toepassing daarvan. Informatie 
over de no-regretzones kan helpen om de voedselrisico’s correct te be-
oordelen, maar verbiedt niet dat producten in de handel worden ge-
bracht. 
 
Om de operatoren in de dierlijke primaire productie die in hun landbouw-
bedrijf worden geconfronteerd met een PFAS-contaminatie te helpen, 
heeft het FAVV richtlijnen opgesteld. Die moeten toelaten om de risico’s 
van de verontreiniging gemakkelijker te identificeren en ze op te nemen 
in het autocontrolesysteem van het landbouwbedrijf in kwestie. 
 
Sinds 2008 analyseert het FAVV PFAS via zijn algemene controlepro-
gramma en neemt het monsters in de hele voedselketen, van het land-
bouwbedrijf tot het afgewerkte product in de winkel op het hele Belgi-
sche grondgebied. Het agentschap spitst een deel van zijn controles toe 
op PFAS-risicozones. De databanken van het FAVV bevatten geen in-
formatie over de oorsprong van het water dat voor de irrigatie van ge-
wassen wordt gebruikt. 
 
Niet het FAVV, maar de gewesten zijn bevoegd voor de aanduiding van 
de no-regretzones en de communicatie ervan aan de betrokken opera-
toren. Het FAVV communiceert tijdens sectorale overlegvergaderingen 
wel over de PFAS-situatie in levensmiddelen in het kader van zijn be-
voegdheden, bijvoorbeeld tijdens de Agrofrontvergadering met de ver-
tegenwoordigers van de primaire sector, en op zijn website. 
 
Momenteel zijn er geen wettelijke normen of actielimieten voorhanden 
inzake de aanwezigheid van PFAS in het drinkwater. De controle van 
het drinkwater uit de kraan is bovendien een bevoegdheid van de ge-
westen. Voor meer informatie verwijs ik u door naar de bevoegde mi-
nisters van de gewesten. 
 
Het FAVV is wel bevoegd voor de controle van de veiligheid van verpakt 
drinkwater of water gebruikt bij de productie en/of het in de handel bren-
gen van levensmiddelen. U verwees naar de Europese richtlijn voor 
drinkwater. De FOD Volksgezondheid, Veiligheid van de Voedselketen 

06.02  David Clarinval, ministre: 

Les zones no regret sont définies 
par la Région flamande et les auto-
rités locales pour informer correcte-
ment le public. Il est déconseillé aux 
habitants de ces zones de consom-
mer des aliments issus de leur jar-
din. Les opérateurs de la chaîne ali-
mentaire doivent respecter la légi-
slation en matière de sécurité ali-
mentaire. Ils évaluent eux-mêmes la 
sécurité de leurs produits et tiennent 
compte, pour ce faire, d'éventuels 
contaminants environnementaux. 
L'AFSCA contrôle son application et 
a établi des directives pour aider les 
opérateurs à identifier les risques de 
pollution. Depuis 2008, l'AFSCA 
analyse les PFAS par le biais de 
son programme de contrôle géné-
ral, et elle prélève des échantillons 
dans l'ensemble de la chaîne ali-
mentaire, de l'exploitation agricole 
au produit fini vendu en magasin, et 
ce, sur tout le territoire belge. 
L'agence axe une partie de ses con-
trôles sur les zones à risque PFAS.  
 
Les régions sont compétentes pour 
la désignation des zones "no regret" 
et pour la communication y affé-
rente. À l'heure actuelle, il n'existe 
aucune norme légale quant à la pré-
sence de PFAS dans l'eau potable. 
Le contrôle de l'eau du robinet re-
lève de la compétence des régions. 
Toutefois, l'AFSCA est compétente 
pour contrôler la sécurité de l'eau 
potable conditionnée ou de l'eau uti-
lisée lors de la production et/ou de 
la commercialisation de denrées ali-
mentaires. Le SPF Santé publique 
prépare actuellement la transposi-
tion dans la législation nationale de 
la directive européenne relative à 
l'eau potable.  
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en Leefmilieu bereidt momenteel de omzetting daarvan voor in natio-
nale wetgeving. 
 

06.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Dank u wel, mijnheer de mi-

nister, voor uw antwoord. 
 
De veelvuldige controles van het FAVV, die nergens overschrijdingen 
aantonen, stellen ons alvast gedeeltelijk gerust. Voor de bewoners is 
het hoe dan ook een vreemde vaststelling. Zuid-Limburg, waar veel fruit 
wordt geteeld, kent een aantal no-regretzones. De particulieren mogen 
er de appels van de eigen bomen uit hun tuin niet meer eten, terwijl 
appels uit een tuinbouwbedrijf twee kilometer verderop, nog steeds in 
de no-regretzone, geïrrigeerd met grondwater dat mogelijk ook gecon-
tamineerd is, wel nog op de markt mogen worden verhandeld. Dat is 
een vreemde vaststelling voor de betrokken particulieren, die zich af-
vragen wat het verschil is tussen beide soorten appels. 
 
U onderstreept dat de volledige voedselketen via monsternames op de 
aanwezigheid van PFAS wordt gecontroleerd. Het is wellicht interessant 
dat ik daar schriftelijk precieze cijfers over opvraag. Het is vreemd dat 
niet bekend is waar het water vandaan komt en of de boeren het nog 
wel mogen aanwenden, ook al is het geruststellend dat er geen over-
schrijdingen worden vastgesteld. 
 

06.03  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Les contrôles fréquents de 
l'AFSCA nous rassurent en partie. Il 
reste toutefois étrange que les par-
ticuliers qui habitent dans les zones 
"no regret" du sud du Limbourg ne 
puissent pas consommer les 
pommes provenant de leur propre 
jardin, alors que les pommes prove-
nant de l'entreprise horticole établie 
2 kilomètres plus loin, dans la zone 
"no regret", peuvent encore être 
commercialisées. 
 
Je demanderai par écrit les chiffres 
précis sur la présence de PFAS 
dans la chaîne alimentaire.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "Het federaal reductiepro-
gramma voor gewasbeschermingsmiddelen" (55037772C) 

07 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "Le programme fédéral de réduction des 
pesticides à usage agricole" (55037772C) 
 

07.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): U had het daarnet al over dit 

onderwerp in mijn vraag over het EEA en het heel interessante rapport. 
Het Federale Reductieprogramma voor Gewasbeschermingsmiddelen 
(FPRG) zit in de laatste fase. Misschien is dat meteen het antwoord op 
mijn vraag en dan kunnen we kort zijn. 
 
Wat is de stand van zaken hierover? 
 

07.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Le plan fédéral de réduction 
des produits phytopharmaceutiques 
(PFRP) se trouve dans sa dernière 
phase. Pouvez-vous faire le point?  
 

07.02 Minister David Clarinval: Het FRPG bevindt zich in de afron-

dende fase om te worden voorgelegd aan de ministerraad. Er is immers 
een vergadering van de IKW gepland op donderdag 13 juli 2023 om het 
dossier te finaliseren. 
 
De versie van het programma 2023-2027 die aan de ministerraad zal 
worden voorgelegd, omvat 23 projecten. Een voorafgaand overleg werd 
georganiseerd door het beleidscomité van het FRPG, waarin de kabi-
netten Landbouw, Volksgezondheid, Leefmilieu, Economie en Werk 
vertegenwoordigd zijn. Het had betrekking op een volledige versie 
waarvan 5 projecten werden geschrapt en 2 werden beperkt. Om de 
volledige versie uit te voeren, was het nodig om bijkomend personeel 
aan te werven, namelijk 2 voltijdse equivalenten, en om het bijkomende 
budget vrij te maken om deze aanwervingen te financieren. Dit budget, 
dat beschouwd werd als een nieuw initiatief in het kader van het begro-
tingsconclaaf 2023, werd niet aanvaard door de FOD BOSA. De Inspec-
tie van Financiën heeft een gunstig advies gegeven voor de versie van 
het ontwerp van het koninklijk besluit met de versie van het programma 

07.02  David Clarinval, ministre: 

Ce plan en est effectivement à sa 
phase finale, en vue d'être présenté 
au Conseil des ministres. Une réu-
nion du groupe de travail intercabi-
nets aura lieu le 13 juillet pour fina-
liser ce dossier. Le program-
me 2023-2027 couvre 23 projets. 
Une concertation préalable avec le 
comité d'orientation, incluant tous 
les cabinets concernés, a eu trait à 
une version complète qui a vu la 
suppression de cinq projets et la li-
mitation de deux autres. Deux ETP 
devaient encore être recrutés afin 
d'exécuter la version complète, 
mais le budget à cet effet a été re-
jeté par le SPF BOSA. L'Inspection 
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2023-2027 die 23 projecten omvat, bij gebrek aan specifieke financie-
ring voor de menselijke middelen die nodig zijn voor de uitvoering van 
de bijkomende projecten. De staatssecretaris voor Begroting volgde in 
haar advies van 23 december 2022 de logica van de Inspectie van Fi-
nanciën en keurde de versie goed van het ontwerp van koninklijk besluit 
met 23 projecten. 
 

des finances a rendu un avis favo-
rable pour le projet d'arrêté royal 
concernant la version du  
programme 2023-2027 comprenant 
23 projets. Dans son avis du 23 dé-
cembre 2022, la secrétaire d'État au 
Budget a suivi la logique de l'Inspec-
tion des finances en approuvant la 
version définitive de ce projet d'ar-
rêté royal.  
 

07.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, u zegt 

dat er volgende week nog een IKW en de ministerraad volgen, dus dan 
zal sowieso na de zomer wel duidelijk worden hoe het precies in elkaar 
zit en dan komen wij er zeker op terug. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

08 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De UN Food Systems Sum-
mit" (55037861C) 

08 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "Le Sommet des Nations Unies sur les sys-
tèmes alimentaires" (55037861C) 
 

08.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, ik vind 

het normaal dat er veel vragen gesteld worden over deze onderwerpen. 
Daarom vind ik het vreemd dat ik de enige ben die dat ook doet. “Ieder 
zijn dada”, zoals de voorzitter zei toen ik binnenkwam.  
 
Over deze vraag kan ik redelijk kort zijn. Einde juli 2023 vindt in Rome 
het stocktaking moment plaats van het UN Food System. Daar is het de 
bedoeling de vooruitgang sinds de vorige top te analyseren en te be-
spreken. Elke staat kon een nationaal landbouwontwikkelingstraject 
voorstellen op en na de vorige top. Tijdens deze top wil men daarvan 
een stand van zaken opmaken.  
 
Wat hield het traject in voor ons land?  
 
Waar kwam dit tot stand, ter sprake, ter discussie?  
 
Wie zal ons land vertegenwoordigen in Rome? Wat zal ons standpunt 
daar zijn?  
 

08.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): Fin juillet, le sommet des 
Nations Unies sur les systèmes ali-
mentaires se tiendra à Rome. Les 
progrès enregistrés depuis le der-
nier sommet y seront analysés. 
Chaque État pourra y présenter une 
trajectoire nationale de développe-
ment agricole. 
 
En quoi consiste cette trajectoire 
pour notre pays? Comment a-t-elle 
été élaborée? Qui seront nos repré-
sentants à Rome et quelle position 
y défendrons-nous?  
 

08.02 Minister David Clarinval: Mijnheer de voorzitter, mevrouw Cree-

mers, van 24 tot 26 juli 2023 zal op de zetel van de FAO in Rome de 
eerste bilanvergadering van de Verenigde Naties over de transformatie 
van de voedselsystemen plaatsvinden. Die vergadering komt tegemoet 
aan de verbintenis van de VN om elke twee jaar een tussentijds bilan 
op te maken na de top van de Verenigde Naties in 2021 over de voed-
selsystemen. 
 
De vergadering in Rome zal een stand van zaken opmaken van de ge-
boekte en de te boeken vooruitgang om de voedselsystemen in lijn te 
brengen met de duurzame ontwikkelingsdoelstellingen. Sinds 2021 is 
de globale situatie veranderd en beïnvloed door de gevolgen van de 
COVID-19-crisis, de toenemende voedselonzekerheid, de klimaatver-
andering en de stijging van de prijzen voor grondstoffen en meststoffen. 
De top biedt de mogelijkheid om een open dialoog te houden, een bilan 

08.02 David Clarinval, ministre: 

Cette première réunion de bilan des 
Nations Unies sur la transformation 
des systèmes alimentaires se tien-
dra du 24 au 26 juillet 2023 au siège 
de la FAO à Rome. On y fera le 
point sur les progrès accomplis en 
vue d'aligner les systèmes alimen-
taires sur les objectifs de dévelop-
pement durable. Depuis 2021, la si-
tuation a évolué sous l'influence de 
la crise du Covid-19, de l'augmenta-
tion de l'insécurité alimentaire, du 
changement climatique et de la 
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op te maken van de geboekte vooruitgang om de nationale landbouw-
systemen op weg naar duurzaamheid te zetten, de trajecten richting 
2030 te evalueren en te trachten de aanwezige obstakels te overkomen. 
 
Voor België is het belangrijk om een duurzaam voedselbeleid te ontwik-
kelen. België heeft natuurlijk maatregelen in die zin genomen, waar wij 
tijdens de top aan zullen herinneren, of het nu gaat om federale of ge-
westelijke maatregelen. Ik kan u enkele voorbeelden geven. In eerste 
instantie herdefiniëren wij onze eiwiteconomie, waarbij wij de landbou-
wers actief begeleiden in de transitie. Ten tweede, België neemt deel 
aan het Horizon Europe-Partnership over acro-ecologie tegen 2023. 
Ten derde, wij willen gezonde voeding op scholen aanbieden en con-
sumenten aanmoedigen om evenwichtige voedselkeuzes te maken. 
 
Tot slot, die agenda geldt ook voor de internationale partnerschappen 
waar wij ons voor inzetten. België zal op die top worden vertegenwoor-
digd door de Belgische ambassade in Rome. 
 

hausse des prix des matières pre-
mières et des engrais. L'objectif de 
ce sommet est d'orienter les sys-
tèmes agricoles nationaux vers la 
durabilité, d'évaluer les trajectoires 
à l'horizon 2030 et de lever les obs-
tacles potentiels. 
 
Une politique alimentaire durable 
est très importante pour la Belgique. 
Ainsi, nous redéfinissons notre éco-
nomie protéique en accompagnant 
activement les agriculteurs, la Bel-
gique participe au partenariat Hori-
zon Europe 2023 sur l'agroécologie, 
nous souhaitons offrir des aliments 
sains dans les écoles et nous vou-
lons également encourager les con-
sommateurs à opérer des choix ali-
mentaires équilibrés. 
 
La Belgique sera représentée à ce 
sommet par l'ambassade de Bel-
gique en Italie.  
 

08.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, het zal 

u niet verbazen dat wij fan zijn van een transformatie van het voedsel-
systeem in lijn met duurzame ontwikkelingsdoelstellingen, van de ei-
witshift en de begeleiding van landbouwers daarbij, van de agro-ecolo-
gieshift en van gezonde voeding op school. Ik hoop dat de stocktaking 
ervoor zorgt dat wij met zijn allen vooruitgang boeken. 
 
De FAO heeft duidelijk de kaart getrokken van agro-ecologie als toe-
komstig voedselmodel. Ik kan alleen maar aanbevelen om de goede 
rapporten die ze daarover schrijft zoveel mogelijk toe te passen. Ik ben 
er voor 100 % van overtuigd dat de toekomst daar ligt. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Barbara Creemers aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De 5de conferentie van de 
landbouwministers EU-AU op 30 juni 2023" (55037863C) 

09 Question de Barbara Creemers à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "La 5ème conférence des ministres de l'agri-
culture UA-UE du 30 juin 2023" (55037863C) 
 

09.01  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Mijnheer de minister, de top 

met Afrikaanse en Europese ministers van Landbouw vorige week sluit 
enigszins aan bij de VN-top waarover we daarnet spraken.  
 
Midden februari vorig jaar vond er eveneens een dergelijke top plaats 
waarop de Afrikaanse middenveldorganisaties aan de Europese en Afri-
kaanse beleidsmakers vroegen om in de ontwikkeling van de EU-AU-
strategie een aantal duidelijke maatregelen op te nemen met het oog 
op de ondersteuning van duurzame, kleinschalige en familiale land-
bouw. Zij vroegen om een agro-ecologische transitie naar duurzame 
territoriale voedselsystemen mogelijk te maken, de toegang tot grond 
voor vrouwen en jongeren te bevorderen en te beschermen en een 
einde te maken aan de uitverkoop van de natuurlijke hulpbronnen van 

09.01  Barbara Creemers (Ecolo-

Groen): La semaine passée a eu 
lieu un sommet réunissant des mi-
nistres africains et européens en 
charge de l'agriculture. 
 
Quelles sont les premières consta-
tations? Quel point de vue la Bel-
gique a-t-elle défendu lors de cette 
réunion? Comment et par qui le 
sommet a-t-il été préparé? Quelles 
initiatives notre pays peut-il prendre 
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Afrika. 
 
Ik heb hieromtrent drie vragen. 
 
Wat zijn de eerste conclusies van de conferentie van vorige week? Wat 
was ons Belgisch standpunt op die top? Hoe werd de top voorbereid en 
wie was hierbij betrokken? Wat kan ons land doen om de vragen naar 
maatregelen voor duurzame, kleinschalige en familiale landbouw te on-
dersteunen? 
 

en vue d'appuyer les demandes vi-
sant à faire prendre des mesures en 
faveur d'une agriculture durable, à 
petite échelle et familiale?  
 

09.02 Minister David Clarinval: Mevrouw Creemers, op 30 juni vond in 

Rome de 5de ministeriële EU-vergadering over de landbouw plaats. 
België was op die vergadering vertegenwoordigd door de voorgedragen 
ambassadeur bij de VN-instellingen in Rome. Deze vergadering kadert 
in de opvolging van de 6de EU-AU-top die in februari 2022 plaatsvond 
in Brussel. Tijdens deze vorige vergadering concentreerde een van de 
thematische werkgroepen van staatshoofden en regeringsleiders zich 
immers specifiek op de duurzame landbouwkundige ontwikkelingen. De 
voornaamste doelstelling van deze ministeriële vergadering over land-
bouw bestond erin de uitvoering van het EU-AU-actieprogramma voor 
plattelandsontwikkeling uit 2019 te onderzoeken en nieuw leven in te 
blazen. 
 
De ministeriële EU-AU-vergadering over landbouw was georganiseerd 
in vier thematische werkgroepen in de ochtend, gevolgd door een ple-
naire sessie in de namiddag. In de vier thematische werkgroepen kwa-
men de volgende onderwerpen aan bod: duurzame investeringen ter 
ondersteuning van de agrovoedingssector, onderzoek en ontwikkeling 
voor een intelligenter landbouwbeleid, de klimaatweerstand van de 
agrovoedingssystemen en de integratie van de regionale handel. Tij-
dens deze vergaderingen toonde België zich voorstander van het recht 
van eenieder op toereikende, gezonde en voedzame voeding aan een 
redelijke prijs. De landbouw speelt een grote rol in de oplossing van 
deze voedselproblematiek. 
 
De Afrikaanse landen lijden het meest onder de huidige voedselcrisis, 
en hebben ook het grootste potentieel voor toekomstige landbouwont-
wikkeling. Het strategische partnerschap tussen de Afrikaanse Unie en 
de EU voor de landbouwsector is dan ook erg belangrijk. Ook vanuit 
geostrategisch standpunt is het belangrijk dat het partnerschap tussen 
de Afrikaanse Unie en de Europese Unie op dit vlak zo sterk mogelijk 
is. De EU steunt de agro-ecologische transitie in Afrika. Er moeten maxi-
male inspanningen worden geleverd om economische, sociale en eco-
logisch duurzame voedselsystemen te ontwikkelen. Daarnaast is het 
belangrijk dat de Afrikaanse voedselsystemen beter bestand worden te-
gen de impact van de klimaatverandering.  
 
In zeven van de veertien partnerlanden van de Belgische ontwikkelings-
samenwerking is landbouw een prioritaire sector; die zeven landen lig-
gen allemaal in Afrika. De nadruk ligt vooral op de ondersteuning van 
de familiale landbouw op kleine schaal. Een stevige wetenschappelijke 
basis, een goed politiek kader, een toegenomen digitalisering van de 
landbouwsector en toereikende stimulansen voor innovatie zijn vooraf-
gaande, noodzakelijke voorwaarden voor de transitie naar duurzamere 
voedselsystemen. Aspecten als handel en markttoegang zijn evenzeer 
belangrijk voor de ontwikkeling van de Afrikaanse landbouwsector.  
 
België is voorstander van de steun van de EU voor de oprichting van de 
Pan-Afrikaanse Vrijhandelszone. De lopende hervorming van de inter-

09.02  David Clarinval, ministre: La 

cinquième réunion ministérielle de 
l'UE sur l'agriculture a eu lieu le 
30 juin à Rome. La Belgique y était 
représentée par l'ambassadeur dé-
signé auprès des institutions de 
l'ONU à Rome. Cette réunion s'ins-
crivait dans le cadre du suivi du 
sixième sommet UE-UA sur les dé-
veloppements agricoles durables 
qui s'est déroulé au mois de février 
2022 à Bruxelles. Le principal objec-
tif de cette réunion ministérielle con-
sistait à examiner et à réactiver le 
programme d'action de développe-
ment rural UE-UA de 2019.  
 
La conférence était organisée en 
quatre groupes de travail et une 
séance plénière. Les groupes de 
travail ont abordé les investisse-
ments durables en soutien au sec-
teur agroalimentaire, la recherche et 
le développement en vue d'une po-
litique agricole plus intelligente, la 
résistance climatique des systèmes 
agroalimentaires et l'intégration du 
commerce régional. La Belgique 
s'est déclarée favorable au droit de 
chacun de bénéficier d'une alimen-
tation suffisante, saine et nutritive à 
un prix raisonnable. 
 
Ce sont les pays africains qui pâtis-
sent le plus de la crise alimentaire 
actuelle et qui présentent égale-
ment le plus grand potentiel de dé-
veloppement agricole. Le partena-
riat stratégique conclu entre l'Union 
africaine et l'UE pour le secteur agri-
cole est donc particulièrement im-
portant. L'UE soutient la transition 
agroécologique en Afrique. Les sys-
tèmes alimentaires africains doivent 
être plus résistants à l'incidence du 
changement climatique. 
 
Dans sept des quatorze pays parte-
naires de la coopération belge au 
développement, l'agriculture est 
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nationale financiële instellingen is eveneens belangrijk om de financie-
ring mogelijk te maken van de toekomstige ontwikkeling van de land-
bouw in Afrika. 
 

prioritaire, et ces sept pays sont 
tous situés en Afrique. L'accent est 
placé principalement sur le soutien 
à l'agriculture à petite échelle et fa-
miliale. Une base scientifique so-
lide, un bon cadre politique, une nu-
mérisation accrue du secteur agri-
cole et des incitations suffisantes 
pour l'innovation sont nécessaires 
en vue de la transition vers des sys-
tèmes alimentaires plus durables. 
Le commerce et l'accès au marché 
sont également importants pour le 
développement du secteur agricole 
africain. 
 
La Belgique soutient, dans le cadre 
de l'UE, la création de la Zone de 
libre-échange continentale afri-
caine. La réforme des institutions fi-
nancières internationales est égale-
ment importante pour le finance-
ment du développement de l'agri-
culture en Afrique.  
 

09.03  Barbara Creemers (Ecolo-Groen): Ik ben het volledig eens met 

dat standpunt, mijnheer de minister.  
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 
Le président: M. Patrick Prévot devant se rendre en commission de 
l'économie, ses questions n° 55037120 et n° 55037902 sont transfor-
mées en questions écrites.  
 

De voorzitter: De vragen 
nrs. 55037120 en 55037902 van de 
heer Patrick Prévot worden omge-
zet in schriftelijke vragen.  
 

10 Question de Thierry Warmoes à David Clarinval (VPM Classes moyennes, Indépendants, PME et 

Agriculture, Réformes instit. et Renouv. démocratique) sur "La contamination à la salmonelle chez Fer-
rero" (55037837C) 

10 Vraag van Thierry Warmoes aan David Clarinval (VEM Middenstand, Zelfstandigen, Kmo's en Land-

bouw, Institutionele Hervormingen en Democratische Vernieuwing) over "De salmonellabesmetting bij 
Ferrero" (55037837C) 
 

10.01  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, la presse 

a récemment fait état d'une nouvelle contamination de salmonelles chez 
Ferrero à Arlon. Heureusement, cette fois, cela n'est pas allé aussi loin 
que l'année dernière.  
 
Monsieur le ministre, pourriez-vous me faire savoir quand l'Agence fé-
dérale pour la sécurité de la chaîne alimentaire (AFSCA) a été informée 
de cette contamination? Quelles sont les suites réservées par l'AFSCA 
à cette notification? Quelles sont les causes de ladite contamination?  
 
Selon l’AFSCA, le personnel aurait pris les mesures nécessaires. Pou-
vez-vous préciser de quelles mesures il s'agit? Quels sont les contrôles 
supplémentaires effectués par Ferrero depuis la contamination de 
2022? Ferrero fait-elle l'objet d'une surveillance plus stricte de la part 
de l'AFSCA depuis la contamination de 2022? Combien de visites de 
contrôle et d’analyse ont-elles eu lieu depuis la remise en service des 
installations? 

10.01  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Bij Ferrero in Aarlen werd er 
een nieuwe salmonellabesmetting 
vastgesteld.  
 
Wanneer werd het FAVV op de 
hoogte gebracht? Welke maatrege-
len heeft het genomen? Wat zijn de 
oorzaken van de besmetting? Vol-
gens het FAVV heeft het personeel 
de nodige maatregelen genomen. 
Over welke maatregelen gaat het? 
Welke bijkomende controles voert 
Ferrero uit sinds 2022? Houdt het 
FAVV specifiek toezicht op dit be-
drijf? Hoeveel controlebezoeken 
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Le porte-parole de Ferrero Belgium a déclaré: "Nous avons, à titre pré-
ventif, arrêté les lignes de production concernées et travaillons à l'ana-
lyse des causes." La production a-t-elle repris totalement ou partielle-
ment entre-temps?  
 
L'usine d'Arlon emploie entre 700 et 1 000 personnes. Je crois savoir 
que c'est la plus grosse entreprise de la région. Quelle solution est-elle 
prévue pour ces travailleurs en cas d'arrêt de la production pour cause 
de contamination? 
 

werden er afgelegd sinds de herop-
start van het bedrijf? Volgens de 
woordvoerder van Ferrero werden 
de bewuste productielijnen stilge-
legd. Is die productie intussen her-
vat? Welke oplossingen werden er 
uitgewerkt voor het personeel in ge-
val van een productiestop?  
 

10.02  David Clarinval, ministre: Monsieur Warmoes, Ferrero a mis en 

place un nouveau plan d'analyse depuis l'incident de 2022. Celui-ci pré-
voit notamment de nouveaux échantillonnages dans l'environnement 
des prélèvements de surface.  
 
Dans le cadre de la surveillance rapprochée qu'il s'agissait de mettre en 
place, il existe un accord avec l'AFSCA qui prévoit notamment que Fer-
rero notifie aussi les résultats d'analyses non favorables pour les échan-
tillons prélevés dans l'environnement.  
 
Il est à noter que la législation n'impose pas de réaliser ce monitoring 
analytique de l'environnement de production, ni d'en notifier les résul-
tats. Ils doivent néanmoins être pris en compte dans le cadre de l'auto-
contrôle.  
 
Dans ce contexte, depuis l'incident de 2022, Ferrero a effectué plu-
sieurs notifications à l'Agence relatives à des résultats d'analyses non 
favorables sur des échantillons environnementaux. L'existence de ré-
sultats d'analyses non favorables dans l'environnement n'est pas in-
quiétante si des mesures de gestion appropriées de ces non-conformi-
tés sont mises en œuvre par Ferrero. Plus spécifiquement, il y a eu 
quatre notifications relatives à des analyses non favorables dans l'envi-
ronnement entre le 3 juin et le 3 juillet 2023. 
 
En outre, le 12 juin, Ferrero a informé l'AFSCA de la présence de sal-
monelles dans des matières retrouvées sous des raffineuses. Le 
29 juin, Ferrero a informé l'Agence qu'un test préliminaire effectué le 
27 juin avait mis en évidence la bactérie dans un produit intermédiaire. 
Suite à ces notifications, l'Agence a effectué des contrôles sur place les 
13 et 29 juin et le 3 juillet pour s'assurer de la mise en œuvre du sys-
tème d'autocontrôle de Ferrero. Suite à ces contacts, le blocage des 
stocks produits depuis le 8 juin et le renforcement des analyses réali-
sées sur les produits finis, les produits intermédiaires et les matières 
premières, la mise en route du sérotypage de la souche de salmonelles 
détectée afin, notamment, de pouvoir en chercher la cause et l'arrêt des 
lignes incriminées ont été contrôlés. 
 
Les informations disponibles au 3 juillet indiquent que la souche de sal-
monelles qui a été détectée jusqu'alors dans l'environnement est diffé-
rente de celle en cause lors des intoxications alimentaires de 2022; 
l'analyse des causes de la contamination est toujours en cours au sein 
de l'entreprise. Les derniers résultats des enquêtes menées par Ferrero 
dans le cadre de son autocontrôle permettent de penser que la conta-
mination par salmonelles provient de l'environnement de production et 
non pas des matières premières utilisées. L'Agence s'assure cependant 
que cette analyse des causes prend en compte toutes les possibilités 
et poursuit bien évidemment son enquête. 
 

10.02 Minister David Clarinval: Na 

het incident in 2022 heeft Ferrero 
een nieuw analyseplan ingevoerd 
dat voorziet in een bijkomende be-
monstering van de productieomge-
ving. Op grond van een akkoord met 
het FAVV is Ferrero ook verplicht 
om het FAVV op de hoogte te bren-
gen van ongunstige analyseresulta-
ten van omgevingsmonsters. Hoe-
wel de monitoring van de productie-
omgeving noch de melding van de 
resultaten bij wet verplicht is, moet 
er toch rekening mee worden ge-
houden als onderdeel van de auto-
controle. 
 
Sinds 2022 heeft Ferrero het FAVV 
op de hoogte gebracht van ongun-
stige analyseresultaten van omge-
vingsmonsters. Dat is op zich geen 
reden tot bezorgdheid voor zover er 
passende beheersmaatregelen 
worden genomen. In de periode van 
3 juni tot 3 juli 2023 waren er vier 
meldingen van ongunstige analy-
ses.  
 
In juni heeft Ferrero het FAVV laten 
weten dat het bedrijf salmonella had 
aangetroffen in stoffen onder de raf-
fineermachines. Bij een test bleek 
een tussenproduct besmet te zijn 
met de bacterie. Het FAVV heeft ter 
plaatse controles verricht op 13 en 
29 juni en op 3 juli.  
 
De voorraden die sinds 8 juni wer-
den geproduceerd, werden geblok-
keerd en de controles op de pro-
ducten en grondstoffen opgevoerd. 
Voorts werd de serotypering van de 
aangetroffen salmonellabacterie-
stam opgestart en werden de be-
trokken productielijnen stilgelegd.   
 
De aangetroffen bacteriestam is niet 
dezelfde als de stam die de voed-
selvergiftigingen veroorzaakte in 
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Les mesures mises en place par Ferrero sont le renforcement des net-
toyages et de la désinfection au niveau des installations concernées, le 
blocage des produits provenant des installations incriminées, le déploie-
ment d'un plan d'analyse intensif avec des prélèvements complémen-
taires dans l'environnement, les matière premières, les produits inter-
médiaires et les produits finis, la mise à l'arrêt des lignes de production 
concernées, la révision du plan de nettoyage et de désinfection. 
 
La production n'a pas repris au niveau des installations en cause. Seuls 
les équipements qui ne sont pas concernés par l'incident continuent à 
produire, sachant par ailleurs que tout le stock a été bloqué par précau-
tion et ne pourra être libéré qu'au terme de l'enquête de l'Agence s'il 
peut être démontré qu'il ne représente pas de risque pour les consom-
mateurs. 
 
En ce qui concerne vos questions relatives au contrôle effectué depuis 
l'incident de 2022 et la délivrance à Ferrero d'une nouvelle autorisation, 
douze missions de contrôle sur place ont été menées par l'Agence.  
 
Quant à votre question sur les travailleurs, elle ne se pose pas pour 
l'instant puisque la production n'est pas arrêtée. Si cela s'avérait néces-
saire, le système prévu à cet effet pourrait être invoqué mais il ne relève 
pas de ma compétence ministérielle. 
 

2022. De oorzaken van de besmet-
ting worden momenteel onderzocht 
in het bedrijf. Volgens de eerste 
aanwijzingen is de besmetting terug 
te voeren op de omgeving en niet op 
de grondstoffen. Het FAVV ziet erop 
toe dat er bij die analyses rekening 
gehouden wordt met alle mogelijk-
heden.  
 
Er werden bijkomende maatregelen 
getroffen. Zo werden de schoon-
maak- en ontsmettingsprocedures 
herzien en uitgebreid en werden de 
producten die afkomstig waren van 
de betrokken lijnen, geblokkeerd. 
Die laatste werden stilgelegd en de 
omgeving, de grondstoffen en de 
producten worden intensief geana-
lyseerd aan de hand van bijko-
mende monsternemingen. De pro-
ductie op de betrokken installaties 
werd nog niet hervat. Uit voorzorg 
werd de volledige voorraad geblok-
keerd. Die zal pas opnieuw vrijgege-
ven worden als op het eind van het 
onderzoek blijkt dat er geen risico's 
zijn.  
 
Sinds het incident van 2022 en de 
nieuwe vergunning heeft het FAVV 
twaalf controlebezoeken afgelegd in 
de fabriek.  
 
Inzake werkgelegenheid is er geen 
probleem, aangezien de productie 
niet werd stilgelegd. Mocht het no-
dig blijken, dan kan de desbetref-
fende regeling geactiveerd worden, 
maar dat valt niet onder mijn be-
voegdheid.  
 

10.03  Thierry Warmoes (PVDA-PTB): Monsieur le ministre, votre ré-

ponse me donne des sentiments mitigés.  
 
D'une part, ce que vous appelez "l'environnement de la production" 
n'est pas très clair pour moi. En tout cas, je comprends qu'il n'y a pas 
de danger immédiat pour les aliments qui sont produits. Cependant, la 
salmonelle reste présente dans cette installation.  
 
D'autre part, un système a été mis en place sous la surveillance de 
l'AFSCA avec des autocontrôles et 12 contrôles de l'AFSCA elle-même, 
ce qui a plutôt tendance à me rassurer. Les mesures prises sont assez 
drastiques, comme des arrêts de la production depuis plusieurs se-
maines. Je vois que l'AFSCA remplit son rôle et suit la situation de près. 
J'espère que ce genre de problème ne se reproduira plus à l'avenir, car 
ce n'est pas très rassurant de retrouver de la salmonelle à plusieurs 
endroits.  
 

10.03  Thierry Warmoes (PVDA-

PTB): Het is me niet duidelijk wat er 
precies verstaan wordt onder wat u 
de "productieomgeving" noemt. Er 
is geen onmiddellijk gevaar voor de 
geproduceerde voedingsmiddelen, 
maar er is nog altijd salmonella aan-
wezig. Het ingevoerde systeem stelt 
me wel gerust, evenals de weten-
schap dat het FAVV zijn werk doet.  
 

L'incident est clos. 
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Het incident is gesloten. 
 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 16. 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.16 uur. 
 
  

 


